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    محمد مهر
چند وقت پيش به رابطه »حال آدمي« و »خبر« توجه مي كردم و ديدم 
چه رابطه دوس�ويه اي ميان اين دو برقرار اس�ت. كافي اس�ت كمي در 
احوالات حال خ�وب و حال بد يا ش�اد بودن و در مقابل مل�ول و مچاله 
بودنمان دقت كنيم تا متوجه شويم در هر دو رابطه شاهد نوعي ارتباط 
ميان خبر و كيفيت حال هستيم. فرق نمي كند اين حال خوب يك حال 
خوب مستقر و پايدار باشد يا يك حال خوب موقتي، در هر حال خبري 
به فرد رسيده است. يعني ممكن اس�ت فرد چند ساعتي يا روزي حال 
خوبي را تجربه كند و دوباره به آن حال ايستاي خود برگردد، در اينجا 
هم معلوم اس�ت كه به فرد خبري رسيده اس�ت، خبري كه با ارزش ها ، 

هنجارها و خواس�ته هاي او تطبيق دارد. خبري كه براي او خوش�حال 
كننده است و همين خبر، حال خوبي را ولو به صورت موقت به او مي دهد، 
بنابراين امكان ندارد كه حال خوب بدون واسطه خبر اتفاق بيفتد. البته 
به هر اندازه كه كيفيت بودن و حضور فرد بالاتر مي رود او ديگر دلبسته 
و وابسته خبرهاي بيروني نيست و اين خبرها او را به وجد نمي آورد بلكه 
او از خبرهاي دروني تغذيه مي شود، از آن بشارت هايي كه در درون خود 
تجربه مي كند. همان كه حافظ مي گويد:»پي�ش  آي و گوش دل به پيام 
سروش كن« بنابراين آن سروش دروني و وابسته به غيب است كه پيام 
مي آورد. همچنان كه آيه شريفه مي فرمايد:»إنَِّ الذَّينَ قالوا رَبنَُّا الُله ثمَُّ 
ةِ التَّي  لُ عَلَيهِمُ المَلائكَِةُ ألَّا تخَافوا وَلا تحَزَنوا وَأبَشِروا باِلجَنَّ استَقاموا تتََنَزَّ

كُنتُم توعَدونَ / در حقيقت كسانى كه گفتند پروردگار ما خداست  سپس 
ايستادگى كردند فرش�تگان بر آنان فرود مى  آيند - و مى  گويند- هان 
نترسيد و غمگين مباشيد و به بهشتى كه وعده يافته بوديد شاد باشيد.« 
در اين آيه كه خود خبر مسرت بخش�ي است، خبري است كه مي تواند 
احوالات يك انسان را خوب كند، خداوند به همه كساني كه الله گفته اند و 
بر سر اين الله ايستاده اند و استقامت ورزيده اند، يعني كارهايي كرده اند 
كه در تناسب با آن الله گفتن بوده بشارت مي دهد كه بر آنها ملائكه نازل 
خواهد ش�د، ملائكه اي كه حامل پيام و خبر رهايي بخشي هستند و به 
آنها خواهند گفت كه نترسند و غمگين نباشند و آيا كسي با همين دو 

خبر حال خوبي پيدا نخواهد كرد؟

   كار اين گلدان شمعداني احمقانه است 
كار ما چطور؟

متوجه اين مصيبت مي شويد؟چه زمان هايي از 
ما به دليل چه موضوعاتي هدر مي رود؟ واقعاً اين 
پديده خود به اندازه كافي يك تراژدي و مصيبت 
بزرگ است كه ما درگير چه مسائلي شده ايم و 
زمان هاي ما در چه موضوعاتي به قهقرا مي رود. 
آيا ما ك��ه با زمان هاي خ��ود چنين برخوردي 
داريم به رش��د مي رس��يم؟ يك گياه اگر مثل 
ما رفتار كند مي تواند رشد كند؟ مثلًا يك روز 
گلدان شمعداني را ببينيم كه كار و زندگي اش 
را كه گل دادن و گستراندن آن برگ هاي سبز 
اس��ت رها كرده و دنبال اين افت��اده كه كدام 
بازيكن تيم ملي سرود ملي را اشتباهي خوانده 
است؟ ميلاد محمدي بوده يا رامين رضائيان؟ 
ما به گلدان شمعداني خرده نمي گيريم كه كار 
تو احمقانه است؟به او مي گوييم گل حسابي! تو 
اصلًا مأموريتت را در زندگي فراموش كرده اي. 
اصلًا نمي داني براي چه به اي��ن دنيا آمده اي. 
بعد مي رويم و يك آينه مي آوريم و شمعداني 
را به خودش نشان مي دهيم و مي گوييم خوب 
نگاه كن و ببين. در آينه چ��ه مي بيني؟ تو در 
آينه يك ش��معداني مي بيني، بنابراين كاري 
را كه به يك شمعداني مربوط است انجام بده و 
وقتت را صرف چيزي كن كه در نهايت به ظهور 

ش��معداني بودنت كمك كند، چون اگر تو به 
عنوان يك شمعداني بيفتي دنبال اين مسائل 
اصلًا كي وقت مي كني كه گل بدهي، كي وقت 

مي كني كه يك شمعداني باشي. 
اصلًا فرض كنيد ما متوجه شديم آقاي »الف« 
يا نه آقاي »ب« مرتكب اين خطا ش��ده است. 
خب كه چه؟ چه مسئله اي را از ما حل مي كند 
و اگر ش��ما توجه كنيد هر روز ما دهها و صدها 
مس��ئله از اين نوع را دنبال مي كنيم، از اينجا 
مي توان به عمق فاجعه بهتر پي برد. مي بينيد 
در صفحه فلان سلبريتي بحث درگرفته است 
و فلان سلبريتي در حق فلان سلبريتي چيزي 
گفته كه توهين آميز ب��وده و طرفداران اين دو 

سلبريتي حسابي از خجالت هم درآمده اند. اين 
وسط چقدر زمان از دست رفته است؟

   زخمي مي شويم چون سرمايه گذاري 
زماني درستي نداريم

ما به نوعي دچار سوء هاضمه زماني هم شده ايم، 
يعني زمان ه��اي ما صرف كارهايي مي ش��ود 
كه ارزش��ي را توليد نمي كن��د، جايي به يك 
ارزش آفريني ختم نمي شود. اگر زمان هاي خود 
را جمع كنيم به كارهايي مي رس��يم كه صرف 
حواش��ي اين و آن شده اس��ت. انگار كه بادي 
آمده و بذرهايي كه روي سنگ بوده برده است. 
حقيقتاً به من چه ربطي دارد كه فلان سلبريتي 
در فلان مراسم چه لباسي پوشيده و آيا لباس 
او مناسب آن مراسم بوده است يا نه، مي بينيد؟ 
در حقيقت به جاي اينكه موضوع گره گشايي را 
دنبال كنيم و خدمتي به واسطه زمان هاي من 
ايجاد شود، صرف اين شده كه فلان سلبريتي، 
لباسي پوشيده كه شايس��ته آن مراسم نبوده 
است، بعد طرفدار آن سلبريتي در دفاع از نحوه 
لباس پوشيدن آن سلبريتي چيزي گفته و من 
هم جواب او را داده ام، بعد او شروع به فحاشي 
كرده و مرا يك بي شعور خوانده كه سواد و درك 
لازم براي فهم لباس آن سلبريتي را نداشته ام 
و هنوز يك عقب مان��ده و متحجرم، من هم در 
پاسخ به او حسابي از خجالتش در آمده ام، آن 
وقت بعد از چندين ساعت كه صرف اين بازي 
خشم و نفرت در ش��بكه هاي اجتماعي شده و 
عضلات گردن من از فرط خم شدن در گوشي 
خشك شده احساس كرده ام كه انگار زخمي ، 
هلاك و خونين از روي رينگ برگشته ام و نياز به 

چند روز استراحت دارم كه حالم خوب شود. 
   چق�در از زمان هاي خودت�ان انتخاب 

گرايانه استفاده مي كنيد؟
آنها كه توانس��ته اند ارزش��ي و خدمتي خلق 
كنند با زمان هاي خود انتخاب گرايانه برخورد 
كرده اند. ش��ما اگر پولي در اختيار داريد و آن 
را باارزش مي دانيد پس ش��يوه ب��ه كار بردن 
آن را ه��م ي��اد مي گيريد. مي روي��د و مطالعه 
مي كني��د كه چطور مي ش��ود اين پ��ول را در 
جايي مطمئن نگه داشت؟ چطور مي توان آن را 
منطقي تر و دورانديشانه تر هزينه كرد؟ چطور 
س��رمايه گذاري كنيم كه بر اين منابع افزوده 
شود. اما مقدمه همه اين موضوعات اين است 
كه شما آن پول را باارزش مي دانيد و براي خود 
حق دخل و تصرف قائلي��د. اما ما گاهي درباره 
زمان هايمان انتخاب گرايانه برخورد نمي كنيم، 
يعني به اين فكر نمي كنيم كه اين من هستم 
كه درباره زمان هاي خ��ود تصميم مي گيرم نه 
ديگري. اين ديگري مي تواند هر كس��ي يا هر 
پديده اجتماعي و ارتباطي باشد. من هستم كه 
تصميم مي گيرم به اي��ن كليپ نگاه كنم يا نه، 
بنابراين زير فشار اجتماعي يا تب و هيجان هاي 
كاذب قرار نمي گيرم. گاهي ما زمان هاي خود 
را به راحتي از دست مي دهيم چون به سرعت با 
هيجان ها يكي مي شويم. گاه رسانه ها و كانال ها 
براي گرم كردن بازار خود اقدام به خبرسازي 
مي كنند و روي سوژه هاي عامه پسند متمركز 
مي ش��وند و مرتب به آن حواش��ي ساز و برگ 
مي دهند، در حالي كه افراد گاه به راحتي در اين 
دام مي افتند. راه عبور از اين دام ها اين است كه 
فرد باور كند و بداند اوست كه انتخابگر است. 
من هس��تم كه تعيين مي كنم الان اين زمان 
صرف چه چيزي بايد ش��ود، ام��ا وقتي من در 
رابطه با زمان هايم ديد منفعلان��ه دارم معلوم 
مي شود كه هيجان ها زمان هاي مرا به تصرف 

خود درخواهند آورد. 

چرا زمان باارزش را مي سوزانيم؟! 
آتشپوچگرديدرخرمنساعتها

سبك رفتار سبك نگرش

كيفيت حال آدمي در پيوند با خبرهايي است كه از درون او مي جوشد

2خبر»نترس«و»غصهنخور«بهگوشچهكسانيميرسد؟

   گاهي ما با زمان هايمان به گونه اي رفتار مي كنيم ك�ه انگار به قول معروف علف خرس 
است. كاري كه ما با زمان هايمان مي كنيم گاهي حتي توهين به علف خرس است. فراموش 
مي كنيم زمان هايي كه در اختيار ما قرار گرفته بسيار محدود است و فرصت ها خيلي زود 
از بين مي روند. به اين مثال كه احتمالاً برايتان ملموس باشد توجه كنيد:بارها و بارها فيلم 
سرود ملي خواندن بازيكنان تيم ملي فوتبال ايران در بازي مقابل با چين را مرور مي كند. 
دهها بار فيلم را بالا و پايين مي كند كه متوجه شود بالاخره كدام روايت درست است؟ كدام 
بازيكن به جاي پيامت  اي امام، پيامبر  اي امام گفته و اين گاف عجيب را داده است. آيا روايت 
بيرانوند درست است كه گفته رامين رضائيان سرود ملي را اشتباهي خوانده است يا روايت 
رسانه ها كه انگشت اشاره شان به سمت ميلاد محمدي رفته است كه مي گويند استاد سوتي 
دادن است، به ويژه با آن پرتاب عجيب خطا در بازي هاي جام جهاني. دنبال اين است كه 
يك كارشناس صدا در رسانه ها ظاهر شود و نظر تخصصي در اين باره بدهد تا بالاخره اين 
مسئله براي او حل شود. در اين ميان فيلم ها و كليپ هاي زيادي هم منتشر شده كه فلان 
بازيكن ديگر هم جاي ديگري از س�رود را اشتباهي خوانده اس�ت و در جايي ديگر فلان 
سايت يا پيج خبري، »يافتم يافتمي« ديگر به راه انداخته است و ما مدام از اين صفحه به 

آن صفحه، از اين كانال به آن كانال دنبال چنين سوژه هايي راه مي افتيم. 

يكي م�دام خيالباف�ي مي كن�د و در درون 
خود گفت وگوه�اي درون�ي دارد و متوجه 
نيس�ت كه در همين گفت وگوه�اي دروني 
و در همي�ن خيالبافي هاس�ت ك�ه خود را 
مي ترساند و خود را گرفتار غم ها مي كند و 
از توكل دور مي ش�ود، اما او با اينكه متوجه 
اين امر ش�ده است، دس�ت از خيالبافي ها 
برنم�ى دارد درون�ي  گفت وگوه�اي  و 

    فرشته بر كدام انسان نازل مي شود؟
 فرض كنيد كسي كه شما به او اعتماد داريد و او را بزرگ 
مي دانيد به شما مي گويد تو نترس من پشت تو هستم 
و از تو حمايت مي كنم. به تعبي��ر يكي از اوليا فرض كن 
ش��ما بدهي بار آورده ايد، اما پدرتان يا هر كسي كه به او 
اعتماد داريد و مي دانيد كه به اندازه كافي قدرت حمايت 
از شما را دارد جلو مي آيد و به شما مي گويد نگران نباش 
من بدهي تو را مي دهم يا من عهده دار زندگي تو هستم. 
ش��نيدن چنين خبري چقدر مسرت بخش است. فرد با 
ش��نيدن اين خبر از آن دالان تاريك غم و غصه بيرون 
مي آيد و رها مي شود. حال تصور كنيد خداوند كه كانون 
همه قدرت ها و حفظ و حمايت هاست دو خبر بزرگ را 
به ما مي دهد ك��ه اگر ما به او اعتم��اد كنيم با همين دو 
خبر كوتاه، اما مهم و مؤثر راحت، رها و راضي مي شويم. 
خبر اول اين اس��ت كه خداوند مي گوي��د غصه نخور و 
خبر دوم نگ��ران نباش، اما گوش هر كس��ي اين خبر را 
نمي شنود. پس گوش چه كسي اين خبر رهايي بخش و 
اميدواركننده را مي شنود. اول اينكه گوش ظاهري انسان 
نيست كه مخاطب اين پيام است. حافظ به درستي در آن 
بيت مي گويد:»در راه عشق وسوسه اهرمن بسي است / 

پيش  آي و گوش دل به پيام سروش كن«. 
بنا به وعده تخلف ناپذير الهي، سروش يا فرشته بر انسان 
نازل مي شود اما اينطور نيس��ت كه انسان ناگهان ببيند 
كه فرش��ته اي از بيرون مي آيد و مي خواه��د به اندرون 
او برود يا نه از همان بيرون چند خبر بخواند و برود. اين 
فرش��ته از درون بر او نازل مي ش��ود و در حقيقت خود 
انسان است كه به واسطه تسليم شدن به حق و اعتماد بر 
الطاف كارساز الهي خلق و خوي فرشته وار پيدا مي كند 
و مستعد مي ش��ود كه آن بش��ارت ها و خبرهاي خوش 
را  درون خود بشنود. چنين انس��اني البته پيشتر ديو و 
ددهاي بسياري را از اندرون خود جارو كرده و آينه را از 
زنگارهاي بسياري زدوده اس��ت. همچنان كه باز حافظ 
به زيباي��ي مي گويد:»خلوت دل نيس��ت جاي صحبت 
اضداد/ ديو چو بيرون رود فرشته درآيد«. اين فرشته اي 
كه قرار است حامل دو خبر رهايي بخش »غصه نخور« 
و »نترس« براي من باش��د - و مگر نه اين است كه همه 
مچالگي ها،فشردگي ها و افسردگي هاي ما به دليل همين 
دو كيفيتي است كه در ما مستقر شده است، يعني ترس و 
غصه- زماني خبر و پيام او به گوش دل من مي رسد و مرا 
از غم و ترس رها مي كند كه من بدانم »خلوت دل نيست 

جاي صحبت اضداد« يعني از آن دوگانگي ها و اضداد رها 
شده باشم و خلوت دل را در اختيار ديو و ددها قرار ندهم، 

در اين صورت است كه فرشته بر من نازل خواهد شد. 
    انسان باخبر انساني است كه راهبر است

اما پرسش اين است كه چطور مي شود به اين خبر رسيد؟ 
چطور مي توانم به اين خبري كه درون مرا از فشردگي و 
فسردگي رها مي كند برسم؟ حافظ مي گويد: »اي بي خبر 
بكوش كه صاحب خبر شوي«. وقتي انسان آن خبر بزرگ 
و بشارت دهنده نترس و غصه نخور به گوشش نخورده 
معلوم است كه هميشه در غم ها و غصه ها غوطه ور خواهد 
بود و دست و پا خواهد زد و مگر نه اين است كه بسياري 
از بحران هاي رواني و ذهني ما و طوفان هايي كه از درون، 
طومار ما را در هم مي پيچاند به دليل بي خبري است. ما 
البته در معناي رايج خبر آدم هاي باخبري هستيم، اما 
اين خبرها نه تنها حال ما را خ��وب نمي كند بلكه حال 
ما را بدتر هم مي كند، چون اساس��اً اين چيزهايي كه به 
گوش ما مي رسد خبر نيستند، اما به ما گفته اند كه اينها 
خبر هس��تند و ما هم پذيرفته ايم و هر روز دهها ، صدها 
و هزاران خبر از اين نوع به ما مي رس��د، اما نه تنها حال 
ما خوب نمي شود بلكه با ديدن اوضاع و احوالات بيرون 
اغلب مأيوس تر و شكننده تر هم مي شويم، بنابراين وقتي 
حافظ مي گوي��د »اي بي خبر بكوش ك��ه صاحب خبر 
شوي« منظورش اين نيست كه برو خبرهاي اينستاگرام 
يا تلگرام و ش��بكه هاي اجتماعي و رسانه هاي رسمي و 
غير رس��مي را چك كن و تا مي تواني خبر جمع كن. او 
در مصراع دوم همين بيت منظور خود را آشكارتر بيان 
مي كند: »تا راهرو نباشي كي راهبر شوي«. اينجا معلوم 
مي شود منظور حافظ از انس��ان باخبر انساني است كه 
راهبر است يا به عبارت ديگر انساني كه راه را پيدا كرده 
است، يعني آن صراط مس��تقيم را در وجود خود يافته 
است و حال به انس��اني كه چنين نيست و هنوز در جان 
خود به آن خبر بزرگ نرسيده است مي گويد برو و آن خبر 
را پيدا كن، اما چگونه؟ خود در يك كلمه بيان مي كند: 

راهرو. برو و راهرو باش، يعني راه بيفت. 
    بي خبر به درد خودپرستي گرفتار مي شود

حافظ چقدر زيبا و عاش��قانه س��روده اس��ت:»با مدعي 
مگوييد اسرار عشق و مس��تي/ تا بي خبر بميرد در درد 
خودپرس��تي«. مي بينيد؟ اينجا هم باز سخن از خبر و 
بي خبري است. در واقع اگر انسان به اسرار عشق و مستي 
نرسد عملًا به خبر نرسيده و بي خبر خواهد ماند و بي خبر 

به چه دردي گرفتار اس��ت؟ بي خبر به درد خودپرستي 
گرفتار است، يعني اگر انس��ان نتواند به خالق اعتماد و 
توكل كن��د - و اين اعتماد و توكل ي��ك اعتماد و توكل 
زباني نيس��ت - يعني در زندگي خود در فراز و نشيب ها 
نتواند عملًا به خالق خود روي بياورد و اعتماد بر الطاف 
كارساز او كند راهي نمي ماند جز اينكه به خود توكل و 
اعتماد كند و اين آغاز درد خودپرستي و دست و پا زدن 
در ظلمات و تاريكي هاست و راز اينكه انسان اين همه در 
غم ها،غصه ها، استرس ها و نگراني هاي بي شمار دست و پا 
مي زند در اين است كه مي خواهد به خود توكل و اعتماد 
كند، آن هم چه خودي؟ خودي ك��ه در محاصره ديو و 
ددهاست. خودي كه هنوز آن خبر بزرگ به گوش دلش 
نرسيده اس��ت، خودي كه بي خبر از عشق مانده است، 
خودي كه مدعي است و توحيد و بندگي اش طوطي وار و 
تصنعي است و در حقيقت همچنان خودپرستي مي كند 
و از دام خود نرهيده اس��ت. پس اينجا معلوم مي ش��ود 
بي خبر كسي است كه خودپرستي مي كند و باخبر كسي 
است كه دست از خودپرستي شسته است. باخبر كسي 
است كه اول گفته است: »پرودگار ما الله است« - توحيد 
زباني - و سپس زير و بم و درشت و كوچك زندگي خود 
را بر اين بندگي چيده اس��ت، يعني بر اين توحيد مانده 
است:»ثم استقاموا« همچنان كه در آيه شريفه ديگري 
مي خوانيم: »و العصر ان الانس��ان لفى خس��ر الا الذين 
امنوا و عملوا الصالحات و تواصوا بالحق و تواصوا بالصبر«. 
اينجا هم در حقيقت رمز و رموز باخبر ش��دن و رهيدن 
از نگراني ها و اندوه ها به انس��ان عرضه شده است. آيه به 
ما مي گويد انسان زيانكار است. چرا زيانكار است؟ چون 
خود را در محاصره ديو و دد نگراني و اندوه درآورده است، 
چون مي خواهد به خودش توكل كند. حالا راه چيست؟ 
دو گام بايد برداشته شود:»آمنوا و عملوا الصالحات - يا 
حق و صبر«. يعني اول حق را انتخاب مي كني و دوم در 
راه حق صبوري به خرج مي ده��ي و اعمال و رفتار تو در 
مسير حق قرار مي گيرد. چنين انساني شايستگي اين را 
پيدا مي كند كه فرشتگان بر او نازل شوند و اين بشارت را 

بر او بياورند كه نترس و اندوه نخور. 
    ما، زندگي و يك هرگزِ هشداردهنده 

پس اينكه حافظ مي گويد »اي بي خبر بكوش كه صاحب 
خبر شوي« در حقيقت به واسطه قرائني كه در بيت »با 
مدعي مگوييد اسرار عشق و مس��تي / تا بي خبر بميرد 
در درد خودپرس��تي« پيداس��ت، يعني  اي خودپرست 

بكوش كه عاشق ش��وي، اگر مي خواهي راه را پيدا كني 
و شايسته شنيدن آن خبر بزرگ شوي برو عاشقي كن. 
عاشقي كن يعني چه؟ يعني به ديگري بپرداز. چطور به 
ديگري بپرداز؟ يعني از آنچه دوست داري دست بشوي. 
مثلًا چه؟ مث��لًا مي بيني كه تو عجيب دلبس��ته غيبت 
هس��تي و غيبت چنان لذتي به ت��و مي دهد كه بهترين 
غذاها و نوشيدني ها آن لذت را به تو نمي دهند. عاشقي 
كن و به خاطر خدا ديگر غيبت نكن. آيه ش��ريفه قرآن 
مي گويد»لن تنالوا البر حتي تنفقوا مما تحبون/ هرگز به 
نيكي نمي رسيد مگر اينكه از آنچه دوست داريد بگذريد.« 
مي بينيد كه»هرگز« هم آورده كه جاي هر گونه اما و اگر 
و تبصره و بندي را س��د كند و راه فرار و استثنا را ببندد. 
آيه با قيد هرگز مي گويد، هرگز به آن مقام عشق و به آن 
مقام باخبري، به آنجا كه فرشته ها بر شما نازل مي شوند 
نخواهيد رسيد مگر اينكه از آنچه دوست داريد بگذريد و 
هر كس در زندگي خود مي داند كه چه چيزي را بيشتر 
دوس��ت دارد. يكي چنان دلبس��ته مال دنياست كه با 
وجود اينكه مي بيند فقر در جامعه اش بيداد مي كند اما 
ماليات درآمد خود را نمي دهد و توجيهات خودش را هم 
دارد كه مثلًا از كجا معلوم كه ماليات من دس��ت همين 
اختلاس گرها نيفتد. يكي چندين و چند ش��غل دارد و 
توجيه خودش را هم دارد كه من عاشق خدمت هستم و 
از عشق به خدمت است كه چندشغله ام. يكي ديگر مدام 
خيالبافي مي كند و در درون خود گفت وگوهاي دروني 
دارد و متوجه نيست كه در همين گفت وگوهاي دروني 
و در همين خيالبافي هاست كه خود را مي ترساند و خود 
را گرفتار غم ها مي كند و از توكل دور مي ش��ود، اما او با 
اينكه متوجه اين امر شده است، اما دست از خيالبافي ها 
و گفت وگوه��اي دروني- يعني فرد خ��ودش با خودش 
مرتب و مداوم حرف مي زند و متوجه نيست كه اين كار 
در حقيقت نوعي جنون و ديوانگي است – برنمي دارد. 
هر كدام از م��ا مي دانيم كجا بيش��تر درگي��ر و گرفتار 
دوگانگي ها شده ايم، بنابراين مي توانيم به بشارت زيباي 
آيه شريفه»لن تنالوا البر حتي تنفقوا مما تحبون« عمل 
كنيم. اين حب و دوست داشتن كه در اين آيه آمده همان 
خودپرستي است و ما مي توانيم تأمل كنيم كه كجا دست 
به خودپرستي مي زنيم. اگر دست از خودپرستي برداريم 
در آن صورت آرام آرام به آن خبر بزرگ و رهايي بخش 
خواهيم رس��يد و با گوش دلمان اين آي��ه از درون بر ما 

تلاوت خواهد شد»لا تخافوا و لا تحزنوا«. 

خداوند كه كانون همه قدرت ها و حفظ 
و حمايت هاس�ت دو خب�ر ب�زرگ را به 
ما مي دهد كه اگر ما ب�ه او اعتماد كنيم 
با همين دو خبر كوتاه، ام�ا مهم و مؤثر 
راحت، رها و راضي مي ش�ويم. خبر اول 
اين اس�ت ك�ه خداون�د مي گويد غصه 
نخور و خبر دوم نگران نباش، اما گوش 
هر كس�ي اين خبر را نمي ش�نود. پس 
گوش چه كس�ي اين خبر رهايي بخش 
مي ش�نود؟ را  اميدواركنن�ده  و 

م�ا گاه�ي درب�اره زمان هايم�ان 
انتخاب گرايانه برخورد نمي كنيم، 
يعني به اين فكر نمي كنيم كه اين 
من هستم كه درباره زمان هاي خود 
تصميم مي گيرم نه ديگ�ري. اين 
ديگ�ري مي تواند هر كس�ي يا هر 
پديده اجتماعي و ارتباطي باش�د

اگر انس�ان نتواند به خالق اعتماد و توكل 
كن�د يعن�ي در زندگ�ي خ�ود در ف�راز و 
نش�يب ها نتواند عملًا به خال�ق خود روي 
بياورد و اعتم�اد بر الطاف كارس�از او كند 
راه�ي نمي ماند جز اينكه به خ�ود توكل و 
اعتماد كند و اين آغاز درد خودپرس�تي و 
دست و پا زدن در ظلمات و تاريكي هاست

ما به نوعي دچار سوء هاضمه زماني 
شده ايم، يعني زمان هاي ما صرف 
كارهايي مي شود كه ارزشي را توليد 
نمي كند، جايي به يك ارزش آفريني 
ختم نمي شود. اگر زمان هاي خود را 
جمع كنيم به كارهايي مي رسيم كه 
صرف حواشي اين و آن شده است


